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PROTOKÓŁ NR LXXX/24 

Z LXXX SESJI RADY MIASTA ŻYRARDOWA 

Z DNIA 25 STYCZNIA 2024 r. 

 

Stan Rady – 21 radnych                 Obecnych – 20 radnych 

Nieobecna: radna Żaneta Wesołowska. 

 

PORZĄDEK OBRAD: 

I.  Sprawy organizacyjne: 

1.  otwarcie obrad, 

2.  stwierdzenie prawomocności obrad, 

3.  przedstawienie porządku obrad. 

4.  przyjęcie protokołów z LXXVIII oraz z LXXIX Sesji Rady Miasta Żyrardowa. 

II.  Projekty uchwał w sprawie: 

1.  zmieniająca Uchwałę Rady Miasta Żyrardowa w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej na lata 

2024–2036, 

2.  zmieniająca Uchwałę Budżetową Miasta Żyrardowa na rok 2024, 

3.  zmieniająca uchwałę w sprawie regulaminu określającego wysokość stawek oraz szczegółowe 

warunki przyznawania nauczycielom dodatków za wysługę lat, motywacyjnego, funkcyjnego  

i za warunki pracy, a także sposobu obliczania wynagrodzenia za godziny ponadwymiarowe  

i godziny doraźnych zastępstw, 

4.  wyrażenia zgody najmu lokalu użytkowego na okres powyżej 3 lat oraz odstąpienia od obowiązku 

przetargowego trybu zawarcia umowy najmu, 

5.  Programu osłonowego Miasta Żyrardów w zakresie zapewnienia posiłku dla dzieci i młodzieży  

na lata 2024–2028, 

6.  wydzierżawienia nieruchomości 

7.  zmieniająca Uchwałę Nr XXX/223/12 Rady Miasta Żyrardowa z dnia 27 grudnia 2012 r. w sprawie 

nadania statutów jednostkom pomocniczym Miasta Żyrardowa, 

8.  zatwierdzenia planu pracy Komisji Rewizyjnej Rady Miasta Żyrardowa na rok 2024, 

9.  zatwierdzenia planu pracy Komisji Skarg, Wniosków i Petycji Rady Miasta Żyrardowa na rok 2024, 

10.  zatwierdzenia planów pracy stałych Komisji Rady Miasta Żyrardowa na rok 2024, 

11.  rozpatrzenia skargi na działanie Prezydenta Miasta Żyrardowa. 

III. Informacje: 

–  Plan pracy Rady Miasta Żyrardowa na rok 2024. 

IV. Wnioski, interpelacje, zapytania radnych. 

V.  Wolne wnioski. 

VI. Zamknięcie obrad. 



Protokół nr LXXX/24 z LXXX Sesji Rady Miasta Żyrardowa – 25.01.2024  
  2 

I. Sprawy organizacyjne. 

Ad I.1. i I.2. 

W dniu 25 stycznia 2024 r. o godz. 15.10 w Resursie w Żyrardowie rozpoczęły się obrady 

LXXX Sesji Rady Miasta Żyrardowa. Ich otwarcia dokonał Przewodniczący Rady Miasta Żyrardowa 

Ryszard Mirgos, który stwierdził prawomocność obrad.  

 

Ad I.3. 

Radna Grażyna Stefańska przywołała § 34 Statutu Miasta Żyrardowa, mówiący o tym,  

co w szczególności powinien obejmować porządek obrad. Wskazała, że nie jest przedkładana 

informacja Prezydenta Miasta z wykonania przyjętych przez Radę uchwał, raz na kwartał. Zapytała 

Przewodniczącego Rady, dlaczego taka sytuacja ma miejsce. 

Przewodniczący Rady Miasta Ryszard Mirgos ogłosił pięciominutową przerwę. Obrady 

wznowiono o godz. 15.16. Poinformował, że do Biura Rady Miasta nie wpłynęła informacja, o której 

mowa w § 34 pkt 2 Statutu Miasta, dlatego nie znalazła się ona w porządku obrad. Dodał, że prośba  

o sporządzenie takiej informacji zostanie ponowiona. 

Radna Grażyna Stefańska wskazała, że ustalenie porządku obrad jest zadaniem 

Przewodniczącego Rady Miasta. 

 

Ad I.4. 

Do przedłożonych projektów protokołu nie zgłoszono uwag, w związku z czym 

przeprowadzono głosowanie nad przyjęciem protokołu z LXXVIII Sesji Rady Miasta Żyrardowa.  

W głosowaniu jawnym wzięło udział 19 radnych, którzy przyjęli protokół 19 głosami „za”, przy braku 

głosów „przeciw” i „wstrzymuję się”. 

Wyniki głosowania nad przyjęciem protokołu z LXXVIII Sesji Rady Miasta Żyrardowa:  

„za” – 19 głosów – radny Jarosław Gejcyg, radna Monika Gwiaździńska-Wrzesień, radny Józef 

Kapusta, radna Anna Maria Kozłowska, radny Robert Latek, radna Teresa Lefelt, radna Edyta 

Lubańska, radny Ryszard Mirgos, radny Mateusz Nalej, radny Grzegorz Obłękowski, radna Monika 

Plak, radna Gabriela Polańska, radny Arkadiusz Rzepecki, radny Krzysztof Skrobisz, radny 

Arkadiusz Sowa, radna Grażyna Stefańska, radny Marek Treliński, radny Sławomir Wardziak, radna 

Elżbieta Wrońska; 

„przeciw” – 0 głosów; 

„wstrzymuję się” – 0 głosów. 

Nieobecny podczas głosowania: radny Artur Pietrus. 

Nieobecna podczas sesji: radna Żaneta Wesołowska. 

 

Przeprowadzono głosowanie nad przyjęciem protokołu z LXXIX Sesji Rady Miasta Żyrardowa. 

W głosowaniu jawnym wzięło udział 19 radnych, którzy przyjęli protokół 19 głosami „za”, przy braku 

głosów „przeciw” i „wstrzymuję się”. 
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Wyniki głosowania nad przyjęciem protokołu z LXXIX Sesji Rady Miasta Żyrardowa:  

„za” – 19 głosów – radny Jarosław Gejcyg, radna Monika Gwiaździńska-Wrzesień, radny Józef 

Kapusta, radna Anna Maria Kozłowska, radny Robert Latek, radna Teresa Lefelt, radna Edyta 

Lubańska, radny Ryszard Mirgos, radny Mateusz Nalej, radny Grzegorz Obłękowski, radna Monika 

Plak, radna Gabriela Polańska, radny Arkadiusz Rzepecki, radny Krzysztof Skrobisz, radny 

Arkadiusz Sowa, radna Grażyna Stefańska, radny Marek Treliński, radny Sławomir Wardziak, radna 

Elżbieta Wrońska; 

„przeciw” – 0 głosów; 

„wstrzymuję się” – 0 głosów. 

Nieobecny podczas głosowania: radny Artur Pietrus. 

Nieobecna podczas sesji: radna Żaneta Wesołowska. 

 

II. Projekty uchwał. 

Ad II.1. i II.2. 

Pani Anna Krupa, Skarbnik Miasta, przedstawiła dwa projekty uchwał: (1) zmieniającej 

Uchwałę Rady Miasta Żyrardowa w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej na lata 2024– 2036 oraz 

(2) zmieniającej Uchwałę Budżetową Miasta Żyrardowa na rok 2024. Wspominała o autopoprawkach 

w załączniku inwestycyjnym oraz w WPF-ie przekazanych radnym przed sesją, które wiązały się  

z zadaniem polegającym na budowie przyszkolnej hali sportowej, a także o autopoprawce w rozdziale 

85395 polegającej na wskazaniu w uzasadnieniu źródła pochodzenia środków wprowadzanych  

do budżetu. 

Radny Arkadiusz Rzepecki przedstawił opinię Komisji Budżetu, Finansów i Inicjatyw 

Gospodarczych RMŻ. Członkowie Komisji pozytywnie zaopiniowali oba projekty uchwał. 

W związku z brakiem zgłoszeń mówców przeprowadzono głosowanie nad projektem uchwały 

zmieniającej Uchwałę Rady Miasta Żyrardowa w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej Miasta 

Żyrardowa na lata 2024–2036. W głosowaniu jawnym wzięło udział 20 radnych, którzy podjęli uchwałę 

20 głosami „za”, przy braku głosów „przeciw” i „wstrzymuję się”. 

Wyniki głosowania nad projektem uchwały zmieniającej Uchwałę Rady Miasta Żyrardowa w sprawie 

Wieloletniej Prognozy Finansowej Miasta Żyrardowa na lata 2024–2036: 

„za” – 20 głosów – radny Jarosław Gejcyg, radna Monika Gwiaździńska-Wrzesień, radny Józef 

Kapusta, radna Anna Maria Kozłowska, radny Robert Latek, radna Teresa Lefelt, radna Edyta 

Lubańska, radny Ryszard Mirgos, radny Mateusz Nalej, radny Grzegorz Obłękowski, radny Artur 

Pietrus, radna Monika Plak, radna Gabriela Polańska, radny Arkadiusz Rzepecki, radny Krzysztof 

Skrobisz, radny Arkadiusz Sowa, radna Grażyna Stefańska, radny Marek Treliński, radny Sławomir 

Wardziak, radna Elżbieta Wrońska; 

„przeciw” – 0 głosów; 

„wstrzymuję się” – 0 głosów. 

Nieobecna podczas sesji: radna Żaneta Wesołowska. 
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Przeprowadzono głosowanie nad projektem uchwały zmieniającej Uchwałę Budżetową Miasta 

Żyrardowa na rok 2024. W głosowaniu jawnym wzięło udział 20 radnych, którzy podjęli uchwałę  

20 głosami „za”, przy braku głosów „przeciw” i „wstrzymuję się”. 

Wyniki głosowania nad projektem uchwały Uchwałę Budżetową Miasta Żyrardowa na rok 2024: 

„za” – 20 głosów – radny Jarosław Gejcyg, radna Monika Gwiaździńska-Wrzesień, radny Józef 

Kapusta, radna Anna Maria Kozłowska, radny Robert Latek, radna Teresa Lefelt, radna Edyta 

Lubańska, radny Ryszard Mirgos, radny Mateusz Nalej, radny Grzegorz Obłękowski, radny Artur 

Pietrus, radna Monika Plak, radna Gabriela Polańska, radny Arkadiusz Rzepecki, radny Krzysztof 

Skrobisz, radny Arkadiusz Sowa, radna Grażyna Stefańska, radny Marek Treliński, radny Sławomir 

Wardziak, radna Elżbieta Wrońska; 

„przeciw” – 0 głosów; 

„wstrzymuję się” – 0 głosów. 

Nieobecna podczas sesji: radna Żaneta Wesołowska. 

 

Ad II.3. 

Pani Urszula Wieczorkiewicz-Tkacz, Dyrektor Wydziału Edukacji, przedstawiła projekt 

uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie regulaminu określającego wysokość stawek oraz szczegółowe 

warunki przyznawania nauczycielom dodatków za wysługę lat, motywacyjnego, funkcyjnego  

i za warunki pracy, a także sposobu obliczania wynagrodzenia za godziny ponadwymiarowe i godziny 

doraźnych zastępstw. 

Radny Krzysztof Skrobisz przedstawił opinię Komisji Oświaty i Kultury Fizycznej RMŻ. 

Członkowie Komisji pozytywnie zaopiniowali projekt uchwały. 

W związku z brakiem zgłoszeń mówców przeprowadzono głosowanie nad projektem uchwały 

zmieniającej uchwałę w sprawie regulaminu określającego wysokość stawek oraz szczegółowe warunki 

przyznawania nauczycielom dodatków za wysługę lat, motywacyjnego, funkcyjnego i za warunki pracy, 

a także sposobu obliczania wynagrodzenia za godziny ponadwymiarowe i godziny doraźnych zastępstw. 

W głosowaniu jawnym wzięło udział 20 radnych, którzy podjęli uchwałę 20 głosami „za”, przy braku 

głosów „przeciw” i „wstrzymuję się”. 

Wyniki głosowania nad projektem uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie regulaminu określającego 

wysokość stawek oraz szczegółowe warunki przyznawania nauczycielom dodatków za wysługę lat, 

motywacyjnego, funkcyjnego i za warunki pracy, a także sposobu obliczania wynagrodzenia za godziny 

ponadwymiarowe i godziny doraźnych zastępstw: 

„za” – 20 głosów – radny Jarosław Gejcyg, radna Monika Gwiaździńska-Wrzesień, radny Józef 

Kapusta, radna Anna Maria Kozłowska, radny Robert Latek, radna Teresa Lefelt, radna Edyta 

Lubańska, radny Ryszard Mirgos, radny Mateusz Nalej, radny Grzegorz Obłękowski, radny Artur 

Pietrus, radna Monika Plak, radna Gabriela Polańska, radny Arkadiusz Rzepecki, radny Krzysztof 

Skrobisz, radny Arkadiusz Sowa, radna Grażyna Stefańska, radny Marek Treliński, radny Sławomir 

Wardziak, radna Elżbieta Wrońska; 

„przeciw” – 0 głosów; 
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„wstrzymuję się” – 0 głosów. 

Nieobecna podczas sesji: radna Żaneta Wesołowska. 

 

Ad II.4. 

Pani Natalia Klem, Dyrektor Wydziału Gospodarki Mieszkaniowej, przedstawiła projekt 

uchwały w sprawie wyrażenia zgody najmu lokalu użytkowego na okres powyżej 3 lat oraz odstąpienia 

od obowiązku przetargowego trybu zawarcia umowy najmu. Zgłosiła autopoprawkę do uzasadnienia 

polegającą na nadaniu drugiemu jego akapitowi brzmienia: „Ponadto wykonany remont na koszt własny 

Academii Gorilla poprawi stan techniczny budynku stanowiącego zasób Miasta Żyrardowa, a tym 

samym zwiększy wartość nieruchomości”. 

Radny Robert Latek przedstawił opinię Komisji Gospodarki Komunalnej, Planu Przestrzennego 

i Ochrony Środowiska RMŻ. Członkowie Komisji pozytywnie zaopiniowali projekt uchwały. 

W związku z brakiem zgłoszeń mówców przeprowadzono głosowanie nad projektem uchwały 

w sprawie wyrażenia zgody najmu lokalu użytkowego na okres powyżej 3 lat oraz odstąpienia  

od obowiązku przetargowego trybu zawarcia umowy najmu. W głosowaniu jawnym wzięło udział  

20 radnych, którzy podjęli uchwałę 20 głosami „za”, przy braku głosów „przeciw” i „wstrzymuję się”. 

Wyniki głosowania nad projektem uchwały w sprawie wyrażenia zgody najmu lokalu użytkowego na okres 

powyżej 3 lat oraz odstąpienia od obowiązku przetargowego trybu zawarcia umowy najmu: 

„za” – 20 głosów – radny Jarosław Gejcyg, radna Monika Gwiaździńska-Wrzesień, radny Józef 

Kapusta, radna Anna Maria Kozłowska, radny Robert Latek, radna Teresa Lefelt, radna Edyta 

Lubańska, radny Ryszard Mirgos, radny Mateusz Nalej, radny Grzegorz Obłękowski, radny Artur 

Pietrus, radna Monika Plak, radna Gabriela Polańska, radny Arkadiusz Rzepecki, radny Krzysztof 

Skrobisz, radny Arkadiusz Sowa, radna Grażyna Stefańska, radny Marek Treliński, radny Sławomir 

Wardziak, radna Elżbieta Wrońska; 

„przeciw” – 0 głosów; 

„wstrzymuję się” – 0 głosów. 

Nieobecna podczas sesji: radna Żaneta Wesołowska. 

 

Ad II.5. 

Pani Agnieszka Stępska, Dyrektor Centrum Usług Społecznych, przedstawiła projekt uchwały 

w sprawie Programu osłonowego Miasta Żyrardów w zakresie zapewnienia posiłku dla dzieci  

i młodzieży na lata 2024–2028. 

Radna Monika Plak przedstawiła opinię Komisji Kultury, Promocji Miasta i Spraw Społecznych 

RMŻ. Członkowie Komisji pozytywnie zaopiniowali projekt uchwały.  

W związku z brakiem zgłoszeń mówców przeprowadzono głosowanie nad projektem uchwały 

w sprawie Programu osłonowego Miasta Żyrardów w zakresie zapewnienia posiłku dla dzieci  

i młodzieży na lata 2024–2028. W głosowaniu jawnym wzięło udział 20 radnych, którzy podjęli uchwałę 

20 głosami „za”, przy braku głosów „przeciw” i „wstrzymuję się”. 
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Wyniki głosowania nad projektem uchwały w sprawie Programu osłonowego Miasta Żyrardów w zakresie 

zapewnienia posiłku dla dzieci i młodzieży na lata 2024–2028: 

„za” – 20 głosów – radny Jarosław Gejcyg, radna Monika Gwiaździńska-Wrzesień, radny Józef 

Kapusta, radna Anna Maria Kozłowska, radny Robert Latek, radna Teresa Lefelt, radna Edyta 

Lubańska, radny Ryszard Mirgos, radny Mateusz Nalej, radny Grzegorz Obłękowski, radny Artur 

Pietrus, radna Monika Plak, radna Gabriela Polańska, radny Arkadiusz Rzepecki, radny Krzysztof 

Skrobisz, radny Arkadiusz Sowa, radna Grażyna Stefańska, radny Marek Treliński, radny Sławomir 

Wardziak, radna Elżbieta Wrońska; 

„przeciw” – 0 głosów; 

„wstrzymuję się” – 0 głosów. 

Nieobecna podczas sesji: radna Żaneta Wesołowska. 

 

Ad II.6. 

Pan Jakub Borowski, p.o. Dyrektora Wydziału Gospodarki Nieruchomościami, przedstawił 

projekt uchwały w sprawie wydzierżawienia nieruchomości. 

Radny Robert Latek przedstawił opinię Komisji Gospodarki Komunalnej, Planu Przestrzennego 

i Ochrony Środowiska RMŻ. Członkowie Komisji pozytywnie zaopiniowali projekt uchwały. 

Radna Teresa Lefelt dociekała, czy możliwe jest ustalenia, jakie będzie przeznaczenie budynku 

przy pl. Jana Pawła II nr 1 w przyszłości, a także czy nie można go wykorzystać np. na mieszkania  

w ramach Społecznej Agencji Najmu. 

Radny Grzegorz Obłękowski przypomniał, że w przedmiotowym budynku zawsze mieścił się 

Urząd Miasta. Pomysł zmiany tego stanu rzeczy ocenił jako niedobry. Zaproponował pozostawienie  

w budynku niektórych wydziałów, podczas gdy pozostałe zostałyby przeniesione do Kantoru. Rozważał 

możliwość wystąpienia o przekazanie części kompetencji Starostwa Powiatowego (związanych  

z budownictwem i komunikacją) do Miasta w związku z dbaniem o jakość obsługi mieszkańców. Zajął 

stanowisko, że budynek ten nie powinien być wydzierżawiany, ale dalej służyć jako Urząd Miasta. 

Radny Arkadiusz Sowa zaprotestował przeciwko ocenianiu pracy Starostwa Powiatowego  

i stwierdził, że tamtejszy Wydział Komunikacji funkcjonuje bardzo dobrze.  

Radny Marek Treliński wskazał, że o ile też jest sentymentalnie związany z budynkiem przy  

pl. Jana Pawła II nr 1, o tyle sentymentami nie buduje się ulic, do tego potrzebne są środki. Wyraził 

życzenie, aby w tym budynku znalazła się jakaś jednostka budżetowa, nie zaś instytucja komercyjna.  

Radna Elżbieta Wrońska stwierdziła, że życie zweryfikuje możliwe przeznaczenie budynku, zaś 

podjęcie uchwały pozwoli na taką weryfikację. Wyraziła opinię, że być może koniecznym okaże się, aby część 

wydziałów pozostała w budynku przy pl. Jana Pawła II, zaś część budynku zostanie wydzierżawiona.  

Radna Grażyna Stefańska poinformowała, że ciężko jej podjąć decyzję o wydzierżawieniu, 

ponieważ nie wie, co mogłoby się znajdować w tym budynku. Zaproponowała przeniesienie wydziałów 

i jednostek zlokalizowanych w budynku przy ul. Mireckiego do centrum miasta. Wskazała, że Centrum 

Usług Społecznych mieści się przy ul. Piaskowej, zaś gdyby zostało przeniesione do centrum miasta 
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mieszkańcom każdej dzielnicy byłoby do niego bliżej. Dodała, że budynek przy ul. Piaskowej w części 

jest już wynajmowany.  

Radna Edyta Lubańska wskazała, że nie ma możliwości przeniesienia Centrum Usług 

Społecznych, jako że od czasu przeniesienia tej instytucji na ul. Piaskową CUS rozwinął swoją 

działalność niemal trzykrotnie. Dodała, że w niedługim czasie będzie otwarte Centrum Integracji 

Społecznej, a także wyraziła przekonanie, że szereg działań podejmowanych przez CUS nie mógłby 

funkcjonować w Urzędzie Miasta z innymi jednostkami. Odniosła się do dalszych planów rozwoju 

CUS-u, związanych m.in. z utworzeniem mieszkań chronionych w budynku przy ul. Piaskowej.  

Pan Adam Lemiesz, Zastępca Prezydenta Miasta, poinformował, że przedmiotowa uchwała 

otwiera drzwi do podjęcia kolejnych działań, m.in. do ogłoszenia przetargu na podmiot zainteresowany 

dzierżawą budynku. Wówczas możliwa jest weryfikacja, czy taki podmiot jest właściwy. Dodał,  

że założeniem jest, by w obiekcie były świadczone usługi publiczne, co byłoby gwarancją zadbania  

o budynek oraz solidnego uiszczania opłat za dzierżawę. Podkreślił, że budynek jest zabytkiem  

i w związku z tym znajduje się pod opieką konserwatora. Zgodził się z radną Edytą Lubańską; 

podkreślił, że zabytkowy budynek Urzędu Miasta nie mógłby zapewnić takich funkcjonalności, jakie 

zostały zapewnione w siedzibie CUS-u przy ul. Piaskowej.  

Przeprowadzono głosowanie nad projektem uchwały w sprawie wydzierżawienia 

nieruchomości. W głosowaniu jawnym wzięło udział 20 radnych, którzy podjęli uchwałę 18 głosami 

„za”, przy braku głosów „przeciw” i 2 głosach „wstrzymuję się”. 

Wyniki głosowania nad projektem uchwały w sprawie wydzierżawienia nieruchomości: 

„za” – 18 głosów – radny Jarosław Gejcyg, radna Monika Gwiaździńska-Wrzesień, radny Józef 

Kapusta, radny Robert Latek, radna Teresa Lefelt, radna Edyta Lubańska, radny Ryszard Mirgos, 

radny Mateusz Nalej, radny Artur Pietrus, radna Monika Plak, radna Gabriela Polańska, radny 

Arkadiusz Rzepecki, radny Krzysztof Skrobisz, radny Arkadiusz Sowa, radna Grażyna Stefańska, 

radny Marek Treliński, radny Sławomir Wardziak, radna Elżbieta Wrońska; 

„przeciw” – 0 głosów; 

„wstrzymuję się” – 2 głosy – radna Anna Maria Kozłowska, radny Grzegorz Obłękowski. 

Nieobecna podczas sesji: radna Żaneta Wesołowska. 

 

Ad II.7. 

Pan Radosław Kreczmański, Sekretarz Miasta, przedstawił projekt uchwały zmieniającej 

Uchwałę Nr XXX/223/12 Rady Miasta Żyrardowa z dnia 27 grudnia 2012 r. w sprawie nadania statutów 

jednostkom pomocniczym Miasta Żyrardowa. Zgłosił autopoprawkę do uzasadnienia polegającą  

na nadaniu ostatniemu zdaniu brzmienia: „Jednocześnie zachodzi potrzeba aktualizacji ulic wypisanych 

w załącznikach nr 1 do statutów Samorządów Mieszkańców, stanowiących załączniki nr 1 do 7 

zmienianej uchwały”. 

Radny Krzysztof Skrobisz przedstawił opinię Komisji ds. Samorządów Mieszkańców RMŻ. 

Członkowie Komisji pozytywnie zaopiniowali projekt uchwały. 
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W związku z brakiem zgłoszeń mówców przeprowadzono głosowanie nad projektem uchwały 

zmieniającej Uchwałę Nr XXX/223/12 Rady Miasta Żyrardowa z dnia 27 grudnia 2012 r. w sprawie 

nadania statutów jednostkom pomocniczym Miasta Żyrardowa. W głosowaniu jawnym wzięło udział  

20 radnych, którzy podjęli uchwałę 20 głosami „za”, przy braku głosów „przeciw” i „wstrzymuję się”. 

Wyniki głosowania nad projektem uchwały zmieniającej Uchwałę Nr XXX/223/12 Rady Miasta Żyrardowa 

z dnia 27 grudnia 2012 r. w sprawie nadania statutów jednostkom pomocniczym Miasta Żyrardowa: 

„za” – 20 głosów – radny Jarosław Gejcyg, radna Monika Gwiaździńska-Wrzesień, radny Józef 

Kapusta, radna Anna Maria Kozłowska, radny Robert Latek, radna Teresa Lefelt, radna Edyta 

Lubańska, radny Ryszard Mirgos, radny Mateusz Nalej, radny Grzegorz Obłękowski, radny Artur 

Pietrus, radna Monika Plak, radna Gabriela Polańska, radny Arkadiusz Rzepecki, radny Krzysztof 

Skrobisz, radny Arkadiusz Sowa, radna Grażyna Stefańska, radny Marek Treliński, radny Sławomir 

Wardziak, radna Elżbieta Wrońska; 

„przeciw” – 0 głosów; 

„wstrzymuję się” – 0 głosów. 

Nieobecna podczas sesji: radna Żaneta Wesołowska. 

 

Ad II.8. 

Przewodniczący Rady Miasta Ryszard Mirgos odniósł się do projektu uchwały w sprawie 

zatwierdzenia planu pracy Komisji Rewizyjnej Rady Miasta Żyrardowa na rok 2024. 

Radna Grażyna Stefańska stwierdziła, że Komisja Rewizyjna jest najważniejszą komisją Rady 

Miasta Żyrardowa, a jej powołanie wynika z Ustawy o samorządzie gminnym. Wskazała, że w planie 

na rok 2024 kontrole działania Prezydenta Miasta zostały ujęte, ale wszystkie cztery zaplanowane 

kontrole były w planie w roku 2023 i 2022, a w 2021 r. były trzy z nich. Dociekała, dlaczego 

kontrolowane są te same zagadnienia. Poddała w wątpliwość, czy te kontrole odbyły się w poprzednich 

latach. Dodała, że nie przypomina sobie, aby Komisja Rewizyjna składała Radzie Miasta roczne 

sprawozdania ze swojej działalności. Nadmieniła, że zgodnie z § 96 Statutu Miasta Żyrardowa plan 

pracy Komisji Rewizyjnej musi zawierać co najmniej terminy posiedzeń oraz terminy i wykaz 

jednostek, które zostaną poddane kontroli kompleksowej. Wskazała, że w przedłożonym planie nie widzi 

tych informacji. Oceniła, że plan nie spełnia wymogów statutowych, a także wyraziła opinię, że brak jest 

podstawy prawnej do zatwierdzenia przez Radę Miasta przedłożonego planu w związku z faktem,  

że uchylony został § 96 ust. 1 Statutu Miasta Żyrardowa, który brzmiał: „Komisja Rewizyjna przedkłada 

Radzie do zatwierdzenia plan pracy w terminie do 15 lutego każdego roku”. Stwierdziła, że w § 96 pozostał 

ust. 3, który zacytowała: „Rada może zatwierdzić jedynie część planu pracy Komisji Rewizyjnej; 

przystąpienie do wykonania kontroli kompleksowych może nastąpić po zatwierdzeniu planu pracy lub 

jego części”. I to było dla niej niezrozumiałe. 

Radny Artur Pietrus, Przewodniczący Komisji Rewizyjnej RMŻ, odniósł się do wypowiedzi 

przedmówczyni. Wskazał, że pytania, które zadawała, padały już w latach poprzednich i wówczas 

udzielane były odpowiedzi.  
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Radna Grażyna Stefańska odniosła się do wypowiedzi przedmówcy. 

Radny Marek Treliński po części zgodził się z radną Grażyną Stefańską, oceniając przedłożony 

plan jako niezbyt szczegółowy, ale taki, który można przyjąć. Podkreślił, że plan może być zmieniany. 

Radny Artur Pietrus wskazał, że plan jest przygotowywany przez wszystkich członków Komisji, 

którzy mogą zaproponować tematy kontroli. Dodał, że plan może ulec zmianie, jeśli będzie taka 

potrzeba, jak również odwołał się do kwestii terminów, wyjaśniając, że nie może narzucić radnym 

kolejnej kadencji tego, że danego dnia o określonej godzinie ma się odbyć kontrola. Podane terminy 

kwartalne ocenił jako wystarczające. 

Przeprowadzono głosowanie nad projektem uchwały w sprawie zatwierdzenia planu pracy 

Komisji Rewizyjnej Rady Miasta Żyrardowa na rok 2024. W głosowaniu jawnym wzięło udział 20 

radnych, którzy podjęli uchwałę 18 głosami „za”, przy 1 głosie „przeciw” i 1 głosie „wstrzymuję się”. 

Wyniki głosowania nad projektem uchwały w sprawie zatwierdzenia planu pracy Komisji Rewizyjnej Rady 

Miasta Żyrardowa na rok 2024: 

„za” – 18 głosów – radny Jarosław Gejcyg, radna Monika Gwiaździńska-Wrzesień, radny Józef 

Kapusta, radna Anna Maria Kozłowska, radny Robert Latek, radna Teresa Lefelt, radna Edyta 

Lubańska, radny Ryszard Mirgos, radny Mateusz Nalej, radny Grzegorz Obłękowski, radny Artur 

Pietrus, radna Monika Plak, radna Gabriela Polańska, radny Arkadiusz Rzepecki, radny Krzysztof 

Skrobisz, radny Marek Treliński, radny Sławomir Wardziak, radna Elżbieta Wrońska; 

„przeciw” – 1 głos – radna Grażyna Stefańska; 

„wstrzymuję się” – 1 głos – radny Arkadiusz Sowa. 

Nieobecna podczas sesji: radna Żaneta Wesołowska. 

 

Ad II.9. 

Przewodniczący Rady Miasta Ryszard Mirgos odniósł się do projektu uchwały w sprawie 

zatwierdzenia planu pracy Komisji Skarg, Wniosków i Petycji Rady Miasta Żyrardowa na rok 2024. 

Radny Mateusz Nalej, Przewodniczący Komisji Skarg, Wniosków i Petycji RMŻ, zgłosił 

autopoprawkę do projektu uchwały polegającą na wykreśleniu punktów 5 i 6 z przedłożonego planu 

pracy (stanowiącego załącznik do projektu) oraz na dopisaniu „Sporządzenie i omówienie sprawozdania 

z pracy Komisji za rok 2023” jako punktu 1 i zmianie numeracji punktów w odpowiedni sposób. 

Radna Grażyna Stefańska stwierdziła, że w jej opinii punkt pierwszy w planie pracy Komisji 

Skarg, Wniosków i Petycji jest niezgodny z art. 229 pkt 3 Kodeksu postępowania administracyjnego. 

Wskazała, że w planie pracy zapisano „Opiniowanie skarg na działania Prezydenta Miasta Żyrardowa 

oraz miejskich jednostek organizacyjnych skierowanych do Komisji”. Pytała, czy w związku z takim 

zapisem jeśli ktoś złoży skargę na pracownika miejskiej jednostki organizacyjnej, to Rada Miasta 

skieruje taki dokument do Komisji Skarg, Wniosków i Petycji, która zajmie się tą sprawą.  

Pani Anita Kozek-Kapuścińska, radca prawny, nie zgodziła się z opinią przedmówczyni, 

wskazując, że zapis został odpowiednio implementowany z art. 18b Ustawy o samorządzie gminnym. 

Dodała, że artykuł przywołany przez radną Grażynę Stefańską będzie miał zastosowanie, jeśli przepisy 
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szczególne nie mówią inaczej. Podkreśliła, że nie uważa, by oznaczało to, że Komisja Skarg, Wniosków 

i Petycji RMŻ ma się zająć skargą złożoną na pracownika miejskiej jednostki organizacyjnej. Pracownik 

miejskiej jednostki organizacyjnej nie jest równoznaczny z miejską jednostką organizacyjną. 

Radny Artur Pietrus zarzucił radnej Grażynie Stefańskiej, że nie przedstawiła swoich uwag 

radnemu Mateuszowi Nalejowi wcześniej, zamiast wychodzić na mównicę. 

Radna Grażyna Stefańska poinformowała, że dzwoniła do radnego Mateusza Naleja i dzieliła 

się z nim swoimi sugestiami, zaś przed sesją zwróciła się do radcy prawnego ze swoimi wątpliwościami.  

Przeprowadzono głosowanie nad projektem uchwały w sprawie zatwierdzenia planu pracy 

Komisji Skarg, Wniosków i Petycji Rady Miasta Żyrardowa na rok 2024. W głosowaniu jawnym wzięło 

udział 20 radnych, którzy podjęli uchwałę 19 głosami „za”, przy 1 głosie „przeciw” i braku głosów 

„wstrzymuję się”. 

Wyniki głosowania nad projektem uchwały w sprawie zatwierdzenia planu pracy Komisji Skarg, Wniosków 

i Petycji Rady Miasta Żyrardowa na rok 2024: 

„za” – 19 głosów – radny Jarosław Gejcyg, radna Monika Gwiaździńska-Wrzesień, radny Józef 

Kapusta, radna Anna Maria Kozłowska, radny Robert Latek, radna Teresa Lefelt, radna Edyta 

Lubańska, radny Ryszard Mirgos, radny Mateusz Nalej, radny Grzegorz Obłękowski, radny Artur 

Pietrus, radna Monika Plak, radna Gabriela Polańska, radny Arkadiusz Rzepecki, radny Krzysztof 

Skrobisz, radny Arkadiusz Sowa, radny Marek Treliński, radny Sławomir Wardziak, radna Elżbieta 

Wrońska; 

„przeciw” – 1 głos – radna Grażyna Stefańska; 

„wstrzymuję się” – 0 głosów. 

Nieobecna podczas sesji: radna Żaneta Wesołowska. 

 

Ad II.10. 

Przewodniczący Rady Miasta Ryszard Mirgos odniósł się do projektu uchwały w sprawie 

zatwierdzenia planów pracy stałych Komisji Rady Miasta Żyrardowa na rok 2024. 

Radna Edyta Lubańska zgłosiła autopoprawkę do planu pracy Komisji Mieszkaniowej RMŻ, 

stanowiącego załącznik nr 5 do projektu uchwały, polegającą na skreśleniu punktu 6 w związku  

z faktem, że zdublował się z punktem 2. 

Przeprowadzono głosowanie nad projektem uchwały w sprawie zatwierdzenia planów pracy 

stałych Komisji Rady Miasta Żyrardowa na rok 2024. W głosowaniu jawnym wzięło udział 20 radnych, 

którzy podjęli uchwałę 20 głosami „za”, przy braku głosów „przeciw” i „wstrzymuję się”. 

Wyniki głosowania nad projektem uchwały w sprawie zatwierdzenia planów pracy stałych Komisji Rady 

Miasta Żyrardowa na rok 2024: 

„za” – 20 głosów – radny Jarosław Gejcyg, radna Monika Gwiaździńska-Wrzesień, radny Józef 

Kapusta, radna Anna Maria Kozłowska, radny Robert Latek, radna Teresa Lefelt, radna Edyta 

Lubańska, radny Ryszard Mirgos, radny Mateusz Nalej, radny Grzegorz Obłękowski, radny Artur 

Pietrus, radna Monika Plak, radna Gabriela Polańska, radny Arkadiusz Rzepecki, radny Krzysztof 
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Skrobisz, radny Arkadiusz Sowa, radna Grażyna Stefańska, radny Marek Treliński, radny Sławomir 

Wardziak, radna Elżbieta Wrońska; 

„przeciw” – 0 głosów;  

„wstrzymuję się” – 0 głosów. 

Nieobecna podczas sesji: radna Żaneta Wesołowska. 

 

Ad II.11. 

Radny Mateusz Nalej, Przewodniczący Komisji Skarg, Wniosków i Petycji RMŻ, przedstawił 

projekt uchwały w sprawie rozpatrzenia skargi na działanie Prezydenta Miasta Żyrardowa. 

W związku z brakiem zgłoszeń mówców przeprowadzono głosowanie nad projektem uchwały 

w sprawie rozpatrzenia skargi na działanie Prezydenta Miasta Żyrardowa. W głosowaniu jawnym 

wzięło udział 20 radnych, którzy podjęli uchwałę 20 głosami „za”, przy braku głosów „przeciw”  

i „wstrzymuję się”. 

Wyniki głosowania nad projektem uchwały w sprawie rozpatrzenia skargi na działanie Prezydenta Miasta 

Żyrardowa: 

„za” – 20 głosów – radny Jarosław Gejcyg, radna Monika Gwiaździńska-Wrzesień, radny Józef 

Kapusta, radna Anna Maria Kozłowska, radny Robert Latek, radna Teresa Lefelt, radna Edyta 

Lubańska, radny Ryszard Mirgos, radny Mateusz Nalej, radny Grzegorz Obłękowski, radny Artur 

Pietrus, radna Monika Plak, radna Gabriela Polańska, radny Arkadiusz Rzepecki, radny Krzysztof 

Skrobisz, radny Arkadiusz Sowa, radna Grażyna Stefańska, radny Marek Treliński, radny Sławomir 

Wardziak, radna Elżbieta Wrońska; 

„przeciw” – 0 głosów;  

„wstrzymuję się” – 0 głosów. 

Nieobecna podczas sesji: radna Żaneta Wesołowska. 

 

Ad III. Informacje. 

Do zaproponowanego planu pracy Rady Miasta Żyrardowa nie zgłoszono uwag. 

 

Ad IV. Wnioski, interpelacje, zapytania radnych. 

Radny Grzegorz Obłękowski odwołał się do skarg rozpatrywanych przez Komisję Skarg, 

Wniosków i Petycji RMŻ, związanych z „sięgaczem” w ul. Skłodowskiej-Curie oraz z wykupem działek 

przy ul. Mireckiego. Stwierdził, że Komisja jest lekceważona, mimo że pomoc mieszkańcom w tych 

sprawach jest istotna. Zaapelował, aby w następnym posiedzeniu Komisji wziął udział ktoś decyzyjny, 

ponieważ nie można dłużej zwlekać i należy pomóc mieszkańcom. 

Radna Grażyna Stefańska poinformowała, że mieszkańcy zgłaszali jej, że autobusy odjeżdżają 

z przystanków wcześniej, niż wynika to z rozkładu jazdy. Prosiła o spowodowanie, aby autobusy 

odjeżdżały zgodnie z rozkładem. Zwróciła też uwagę na fakt, że rozkład nie jest zsynchronizowany  

z rozkładem jazdy pociągów, co jest uciążliwe dla mieszkańców. 
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Radna Elżbieta Wrońska zaproponowała, by ul. Wypoczynkową zagospodarować w przyszłości 

jako ścieżkę rekreacyjną, jeśli będzie możliwość pozyskania środków zewnętrzny na ten cel. Wskazała, 

że jest to długa ulica, z której mieszkańcy korzystają do spacerów. 

Radny Marek Treliński złożył interpelację w sprawie budowy ogranicznika w ul. Św. Jana. 

Przypomniał, że to trzecia jego interpelacja w tej sprawie. Dodał, że według jego wiedzy jest już 

opracowana dokumentacja na budowę przedmiotowego ogranicznika. 

Radna Teresa Lefelt podziękowała radnej Elżbiecie Wrońskiej za poruszenie tematu  

ul. Wypoczynkowej, w sprawie której sama w przeszłości zabierała głos. Wyraziła nadzieję, że budowa 

dalszych odcinków ul. Wypoczynkowej zostanie wykonana, a także wskazała na zasadność utwardzenia 

innych ulic w tej okolicy. 

Radna Edyta Lubańska złożyła wniosek o zabezpieczenie podjazdu dla wózków wewnątrz 

budynku przy ul. Waryńskiego 1. 

Radny Ryszard Mirgos zwrócił uwagę na fakt, że rozkłady jazdy naklejane na przystankach 

autobusowych są zrywane przez mieszkańców. Zaapelował, by rozkłady umieszczane były w miejscach 

zabezpieczonych szybą. 

Radna Elżbieta Wrońska przypomniała, że składała wniosek o zamontowanie tablic 

informujących o rozkładzie linii autobusowych, a w odpowiedzi otrzymała informacje, że tablice będą, 

kiedy będzie nowy rozkład. Wyraziła nadzieję na realizację tego wniosku. 

 

Ad V. Wolne wnioski. 

Mieszkanka poruszyła problem dotykający mieszkańców ulic sąsiadujących z Zespołem Szkół 

Nr 1 i związany z niedoborem miejsc parkingowych przy tej placówce. Uskarżała się, że osoby 

przyjeżdzające do obiektu sportowego przy szkole zastawiają ulice, stwarzając niebezpieczeństwo dla 

innych użytkowników dróg oraz utrudniając wyjazd z posesji mieszkańcom. Dodała, że Samorząd 

Mieszkańców Nr 8 podjął działania w tej sprawie, ale w związku z faktem, że infrastruktura drogowa 

jest miejska, zaś teren przy ul. Bohaterów Warszawy – powiatu, pojawił się problem. Wskazała,  

że z obiektu sportowego będą korzystały również autokary dowożące zawodników, co może potęgować 

problem niedoboru miejsc parkingowych, których obecnie naliczyła 15–16 na terenie. Stwierdziła,  

że mieszkańcy cieszą się z powstania obiektu sportowego, ale jednocześnie uważają, że popełniony 

został błąd poprzez nieskonsultowanie tego z mieszkańcami. Wyraziła nadzieję, że możliwe będzie 

nawiązanie dialogu w tej sprawie, jako że jako jednostki mieszkańcy mają poczucie bezsilności. 

Radny Arkadiusz Sowa prosił mieszkankę o doprecyzowanie okoliczności, w jakich wygłosił 

przytoczoną przez nią wypowiedź. Zacytował przekazaną przez nią rozmowę na portalu 

społecznościowym. Dodał, że błędy popełniono przed laty, kiedy sprzedano część terenów 

sąsiadujących z Zespołem Szkół Nr 1, gdzie obecnie mogłyby się znaleźć miejsca parkingowe. 

Radny Arkadiusz Rzepecki rozważał, czy gdyby dawniej sprzedano więcej działek, to i tak 

próbowanoby na pozostałym terenie zmieścić stadion lekkoatletyczny. Dodał, że nie przypomina sobie, 
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aby przeprowadzano konsultacje. Zaproponował, by temat został omówiony na posiedzeniu Komisji 

Gospodarki Komunalnej, Planu Przestrzennego i Ochrony Środowiska RMŻ, jako że mieszkańcy 

zgłaszają nie tylko ten problem, lecz także sygnalizują zły stan dróg, zniszczonych przez ciężki sprzęt, 

który dojeżdża do ZS Nr 1. Zaapelował o wsparcie Prezydenta Miasta w tym zakresie. 

Radny Arkadiusz Sowa zaprotestował przeciw wprowadzaniu w obrady samorządu bieżącej 

polityki. Odniósł się do pracy Starosty Powiatu Żyrardowskiego, a także stwierdził, że stadion 

lekkoatletyczny jest w Żyrardowie potrzebny. Zaapelował, by skupić się na tym, jak można pomóc 

mieszkańcom. 

Radna Edyta Lubańska odniosła się do wypowiedzi przedmówcy.  

Radny Arkadiusz Sowa odniósł się do wypowiedzi przedmówczyni.  

Radny Krzysztof Skrobisz zauważył, że są dni, kiedy ulicą Piaskową nie da się przejechać. 

Prosił o zakończenie dyskusji. Odniósł się do wypowiedzi przedmówcy. 

Radny Arkadiusz Sowa wskazał, że problem ul. Piaskowej utrzymuje się od wielu lat.  

Przewodniczący Rady Miasta Ryszard Mirgos zaapelował, by zakończyć dyskusję w tej sprawie. 

Radna Grażyna Stefańska stwierdziła, że jeśli komuś nie podoba się działanie Starosty Powiatu 

Żyrardowskiego, to powinien pójść na sesję powiatową i przedstawić tam swoje zarzuty. Pozytywnie 

oceniła pracę Zarządu Powiatu Żyrardowskiego. Zauważyła, że szkoła potrzebuje zaplecza sportowego, 

więc jaki sens miało sprzedawanie przed laty nieruchomości przy Zespole Szkół Nr 1. Podkreśliła,  

że problem mieszkańców należy rozwiązać, i skierowała prośbę do Prezydenta Miasta o pochylenie się 

nad tą sprawą. 

Radny Ryszard Mirgos wskazał, że na ul. Środkowej są trzy linie autobusowe, więc każdy, kto 

chce skorzystać z transportu publicznego, może to zrobić i nie korzystać z samochodu. 

Radny Arkadiusz Rzepecki poinformował, że kilkukrotnie był obecny na sesjach Rady Powiatu 

Żyrardowskiego. Zaapelował o jak najszybsze spotkanie celem pomocy mieszkańcom. 

Mieszkaniec poparł wystąpienie mieszkanki, a także ocenił, że parkowanie samochodów po obu 

stronach ulicy stwarza niebezpieczeństwo w ruchu drogowym. 

Radny Arkadiusz Sowa powtórzył apel o niemieszanie bieżącej polityki do spraw samorządu. 

Radny Marek Treliński stwierdził, że zgodnie z prawem budowlanym projekt 

zagospodarowania działki sporządza inwestor i przedstawia go do Starostwa Powiatowego, które 

wydaje pozwolenie na budowę. Dodał, że należy pomóc mieszkańcom; doraźnie można postawić znak 

zakazu zatrzymywanie się i postoju, ale projekt organizacji ruchu leży po stronie powiatu.  

Radny Józef Kapusta odniósł się do wypowiedzi radnego Arkadiusza Rzepeckiego. Dodał,  

że problemy wynikające z budowy obiektu sportowego przy szkole muszą został rozwiązane. 

Radny Ryszard Mirgos odniósł się do kwestii organizacji ruchu. 

Radny Arkadiusz Rzepecki odniósł się do wypowiedzi radnego Józefa Kapusty. 

Radna Teresa Lefelt stwierdziła, że zarówno w mieście, jak i w powiecie jest jeszcze wiele do 

zrobienia, a toczące się dyskusje określiła jako element gry politycznej. 
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Radny Robert Latek zaproponował, aby Komisja Gospodarki Komunalnej, Planu 

Przestrzennego i Ochrony Środowiska RMŻ spotkała się w Zespole Szkół Nr 1 z mieszkańcami terenu 

Samorządu Mieszkańców Nr 8, osobami zaangażowanymi, a także przedstawicielami Miasta oraz 

Powiatu. Celem spotkania będzie przedyskutowanie sprawy poruszonej przez mieszkankę.  

Mieszkanka zauważyła, że podstawienie znaku zakazu zatrzymywania się nie rozwiąże 

problemu, a tylko rozciągnie go na inne ulice. Podkreśliła, że rozwiązanie tego problemu poprawi 

wizerunek miasta, ponieważ osoby korzystające z nowego obiektu sportowego będą wówczas mogły to 

robić bezpiecznie i wygodnie. 

 

Ad VI. Zamknięcie obrad. 

Przewodniczący Rady Miasta Żyrardowa Ryszard Mirgos podziękował radnym i gościom  

za udział w posiedzeniu. Obrady LXXX Sesji Rady Miasta Żyrardowa zostały zamknięte o godz. 17.24. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Nagranie obrad dostępne jest w Biuletynie Informacji Publicznej:  

https://www.bip.zyrardow.pl/m,5728,2024-r.html 

 

Protokół sporządziła dnia 8 lutego 2024 r. Dorota Rdest 

https://www.bip.zyrardow.pl/m,5728,2024-r.html

